
5اقتصـاد سالچهارم
شماره996

دوشنبه 
1400 .02 .06
13  رمضان26/1442  آوریل  2021

a r m a n m e l i . i r
خـبــر

مخالفت با افزایش قیمت خودرو
آرمان ملی: عضو ناظر مجلس در شورای رقابت با 
بیان اینکه مخالفت مجلس با افزایش قیمت خودرو به 
شورای رقابت اعلام شد، گفت: مدیریت سیاسی ایران 
خودرو و سایپا، این مجموعه ها را با مشکل مواجه 
کرده است. برخی مخاطبان سامانه »فارس من« با 
ثبت سوژه ای با عنوان »خصوصی سازی تولید خودرو 
و جلوگیری از انحصارطلبی« خواستار رفع انحصار از 
تولید خودرو در کشور شدند. در این خصوص، محمد 
باقری عضو ناظر مجلس در شورای رقابت اظهار 
داشت: تا زمانی که قیمت ها تکلیفی باشند و انحصار 
وجود داشته باشد، بحث رانت هم مطرح است.او، 
شکست انحصار از دو خودروساز در کشور را ضروری 
دانست و افزود: قیمت گذاری باید متناسب با عرضه 
و تقاضا باشد، نه دستوری و تکلیفی و از طرف دیگر 
حاکمیت و دولت نیز باید نظارت کافی داشته باشد تا 

خودروسازان گران فروشی نکنند.

 ابهام در آزادسازی 
پول های بلوکه در عراق

فارس: عضو اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق 
با بیان اینکه هنوز هیچ مقام رسمی از ایران و عراق 
در مورد آزاد سازی پول های بلوکه شده ایران در 
عراق اظهار نظر نکرده است، گفت: لذا در مورد 
آزادسازی پول های ایران در عراق ابهام وجود دارد. 
علی شریعتی در مورد آزادسازی پول های بلوکه 
شده ایران در عراق گفت: اگرچه در روزهای اخیر، 
اخباری در رسانه ها در این باره مطرح شده است 
اما تاکنون مقامات ذیصلاح دو کشور در این رابطه 
اظهار نظری نکرده اند. عضو اتاق بازرگانی ایران و 
عراق با اشاره به اهمیت آزادسازی 6 میلیارد دلار 
پول های بلوکه شدن ایران در عراق بیان داشت: 
همانطور که خبرهای بد و ناراحت کننده مردم را 
ناامید می کند خبرهای خوبی هم که اتفاق نیفتد 
باعث بی اعتمادی می شود و از طرفی باعث ایجاد 
تکانه هایی در بازار می شود. او افزود: براساس آمار 
صندوق پول ذخایر ارزی ما به دلیل تحریم های 
ناجوانمردانه کاهش یافته است بنابراین آزادسازی 

پول های بلوکه شده برای ما دارای اهمیت است.

 آغاز خرید برق صنایع 
بالای 5 مگاوات

آرمان ملی: سخنگوی صنعت برق از آغاز خرید 
برق توسط صنایع بالای ۵ مگاوات از بورس انرژی 
یا قراردادهای دوجانبه خبرداد. مصطفی رجبی 
مشهدی اظهار داشت: براساس مصوبه هیات 
وزیران درمهر سال 1399، مقرر شده بود که صنایع 
بالای ۵ مگاوات، برق خود را از طریق بورس انرژی 
یا معاملات دوجانبه تامین کنند. او با بیان اینکه این 
اقدام با هدف کاهش نقش دولت در تعیین قیمت و 
مشخص شدن نرخ برق از طریق رقابت انجام شد، 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر توانیر به عنوان 
خریدار انحصاری برق است و آن را با تعرفه های 
تفکیکی به صنایع واگذار می کند. رجبی مشهدی 
افزود: با این مصوبه این امکان فراهم می شود که 
صنایع بالای ۵ مگاوات، برق مورد نیازخود را ازطریق 
بورس یا قراردادهای دوجانبه خریداری کنند. 
سخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد:  براساس 
این مصوبه و با توجه به زمانبندی انجام شده، این 
معاملات از اردیبهشت ماه امسال باید آغاز می شد 
چرا که می بایست زیرساخت های مورد نیاز تامین و 

صنایع نیز کد معاملاتی دریافت می کردند.

 آهن با وجود رکود بازار 
هزار تومان گران شد

آرمان ملی : در شرایط رکود بازار که امید کاهش 
قیمت ها برای مصرف کنندگان به وجود آمده بود آهن 
هزار تومان گران شد. حمیدرضا رستگار در خصوص 
نوسان قیمتی انواع آهن و میلگرد در بازار، گفت: با 
افزایش قیمت فولاد در بازارهای جهانی تغییرات 
قیمتی نیز در محصولات فولادی در داخل کشور 
بوجود آمده است اما به اعتقاد ما این افزایش قیمت 
در بازار داخلی منطق خاصی ندارد. او با اعلام اینکه 
ما همچنان با مازاد تولید روبرو هستیم و افزایش 
قیمت ها به بهانه هزینه های تولید منطقی به نظر 
نمی رسد، افزود: درست است امسال هزینه حمل و 
نقل و دستمزد کارگر افزایش پیدا کرده اما میزان 
افزایش این رقم ها با قیمت فعلی فولاد در بازار داخلی 
هماهنگ نیست. رئیس اتحادیه فروشندگان آهن با 
طرح این سوال که چرا باید قیمت میلگرد دو هفته 
ای هزار تومان افزایش پیدا کند، تصریح کرد: ما به 
عنوان فروشندگان آهن دلایل افزایش قیمت ها را 
نمی دانیم دولت نیز منطق خاصی را برای افزایش 
قیمت ها اعلام نکرده همین موضوع در بلاتکلیفی ما 

برای انجام معاملات اضافه کرده است.

 ارز واردات جوجه 
4200 تومانی شد

آرمان ملی: بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار، 
برای تسریع در تخصیص و تامین ارز مورد نیاز واردات 
جوجه یک روزه و تخم مرغ نطفه دار، ارز واردات این 
کالا از گروه دو کالایی به گروه یک کالایی تغییر کند. 
با توجه به کاهش تولید جوجه یک روزه و  گرانی های 
اخیر این محصول برای مرغداران ارز واردات جوجه 
یک روزه و تخم مرغ نطفه دار از گروه دو کالایی به 
گروه یک تغییر کرد. بر اساس تصمیمات یکصد و 
سی و چهارمین جلسه کارگروه تنظیم بازار در مورخ 
30/1/1400 و پیرو تصمیمات بند 4 یکصد و سی و 
یکمین جلسه کارگروه تنظیم بازار )ابلاغی طی نامه 
شماره 60.23389 مورخ 1400.1.14( در خصوص 
ثبت سفارش و تأمین ارز واردات تخم مرغ نطفه دار 
و جوجه یک روزه گزارش نحوه تخصیص و تأمین ارز 
آن از سوی بانک مرکزی و وزارت جهار کشاورزی 
در جلسه مطرح و مقرر گردید به منظور تسریع در 
تخصیص و تأمین ارز مورد نیاز کالای مذکور و تغییر 
گروه کالایی از دو به یک مکاتبه لازم از سوی دفتر 

مقررات صادرات و واردات صورت پذیرد.

آرمان ملی: رئــیس کــانــون عــالی 
انجمن های صنفی کارگران با ابراز امیدواری 
مسکن  افزایش حق  مصوبه  تصویب  از 
کارگران در هفته کارگر، تدوین آیین نامه 
تبصره 2 ماده ۷ قانون کار را خواستار شد و 
گفت: انتظار داریم با تصویب این آیین نامه، 
انعقاد قراردادهای موقت در کارهای مستمر 
را شاهد نباشیم و هیچ کارگری بعد از 2۵ 
سال کار همچنان با قرارداد موقت به کار 
گرفته نشود. ناصر چمنی اظهار کرد: انتظار 
داریم در هفته کارگر که به بیان مطالبات 
جامعه کارگری می پردازد حداقل برگزاری 
برنامه ها با رویکرد دولتی نباشد تا مشکلات 
و مطالبات کارگران به بهترین شکل و فارغ از 
نگاه دولتی مطرح شود.او ادامه داد: در حال 
حاضر یکی از بزرگترین مشکلات کارگران 
نداشتن تریبونی برای رساندن خواسته ها 
و مشکلات خود به گوش مسئولان است. 
جامعه 48 میلیون نفری کارگری قبل از آنکه 
حقوقش را دریافت کند مالیات می پردازد 
و این کمترین توقعی است که وقتی در 
صف اول مالیات دهندگان قرار دارد حداقل 
خواسته ها و مطالبات خود را بدون هیچ 
دغدغه ای مطرح کند لذا امیدواریم رسانه ها  
و صــدا و سیمــا در جهت بیان مشکلات 

کارگران گام بردارند. رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران، امنیت شغلی 
را یکی از اولویتهای جامعه کارگری برشمرد 
و گفت: امنیت شغلی از جمله موضوعاتی 
است که بر امنیت روانی خانوارهای کارگری 
تاثیرگذار است. در شرایطی که کرونا 
کارگران و واحدهای تولیدی و خدماتی را 
هدف گرفته و بسیاری از کسب و کارها را 

تعطیل یا راکد کرده لازم است که به مقوله 
امنیت شغلی کارگران بیش از پیش توجه 
کنیم و برای جبران هزینه های درمان و 
پیشگیری از این بیماری در جامعه کار و 
تولید چاره اندیشی کنیم. چمنی در عین 
حال تصویب حق مسکن کارگران در هیات 
دولت را خواستار شد و گفت: یک ماه از سال 
گذشته و حق مسکن 4۵0 هزار تومانی که 

مبلغ زیادی هم نیست هنوز تصویب نشده 
و امیدواریم در هفته کارگر خبر تصویب 
افزایش حق مسکن کارگران را بشنویم. او 
کارگران را نیروی مولد جامعه توصیف کرد 
که سهم بسزایی در رونق تولید داخلی و 
توسعه اقتصادی دارند و گفت: کارگران در 
تحقق شعار امسال که ازسوی مقام معظم 
رهبری نامگذاری شده نقش موثری دارند 
و ما باید شعار امسال را به معنای واقعی 
عملیاتی کنیم. اگر به دنبال مانع زدایی از 
بخش تولید هستیم باید موانع تولید را از 
میان برداریم و یکی از این موانع تبصره دو 
ماده ۷ قانون کار است که دولت می تواند 
وزارت کار را مکلف کند آیین نامه مذکور را 
در سریع ترین زمان ممکن تدوین و به هیات 
دولت ارسال کند تا با تصویب آن تکلیف 
کارهای مستمر و موقت در قراردادهای 
کار مشخص شود. به گفته چمنی بیش از 
90 درصد کارگران با قرارداد موقت کار می 
کنند و امنیت شغلی ندارند که با تدوین 
و تصویب آیین نامه مذکور جلوی انعقاد 
قراردادهای موقت در کارهای مستمر گرفته 
شده و دیگر شاهد نخواهیم بود کارگری بعد 
از 2۵ سال کار همچنان با قرارداد موقت به 

کار گرفته شود

تصویب حق مسکن کارگران در هفته کارگر

 قراردادهای موقت در کارهای مستمر بسته نخواهد شد

 کمبود در ابتدای زنجیره جدی است
در این رابطه آمارها نشان می دهد در سال گذشته میزان 
تولید کنسانتره سنگ آهن در کشور معادل 66 میلیون و 
۵00 هزار تن و در بخش گندله نیز میزان تولید 66 میلیون 
و ۷۵0 هزار تن بود، این در حالیست که میزان تولید آهن 
اسفنجی 3۷ میلیون و 180 هزار تن ثبت شد و میزان ظرفیت 
در فولادسازی نیز 42 میلیون و 200 هزار تن بوده که از این 
میزان 31 میلیون و ۷00 هزار تن شمش فولادی تولید شده 
است. همچین  طرح های در دست اجرای در حوزه زنجیره فولاد 
تا سال1404 میزان برداشت از ذخیره معدنی سنگ آهن 140 
میلیون تن خواهد رسید این در حالیست که برای رسیدن به 
تولید ۵۵ میلیون تنی نیاز به استخراج 162 میلیون تن سنگ 
آهن هست و در ادامه زنجیره نیز بر اساس طرح های در دست 
اجرا میزان تولید کنسانتره سنگ آهن در سال 1404 به 83 
میلیون تن خواهد رسید این در حالیست که میزان هدف 
گذاری 80 میلیون تن ترسیم شده و حاکی از مازاد 3 میلیون 

تنی است .
 در بخش تولیــد گنــدله نیز هدف گذاری برای 
سال 1404 به میزان 76 میلیون تن تعیین شده و طبق 

برنامه ها 77 میلیون تن محقق خواهد شد.
در ادامه زنجیره هدف گذاری برای تولید آهن اسفنجی ۵3 
میلیون تن است اما در این خصوص طرح های در دست اجرا تا 
سال 1404 تنها منجر به تولید 4۷ میلیون تن خواهد شد.در 
خصوص فولاد خام نیز هدف گذاری ۵۵ میلیون تنی صورت 
گرفته و خوشبختانه ۵۵ میلیون تن تولید خواهد شد، اما بر 
اساس طرح های توسعه ای واحدهای صنعتی تا سال 1404 
در تولید سنگ آهن با کمبود جدی مواجه خواهیم بود چراکه 
زیرساخت اولیه برای تامین خوراک فولادسازان مهیا نیست و 
22 میلیون تن سنگ آهن کمبود خواهیم داشت، بنابراین باید 
سیاست گذاری ها در این حوزه طوری باشد که سرمایه گذاران 
رغبت به سرمایه گذاری در عرصه معادن داشته باشند و این خلأ 
پر شود وگرنه برای رسیدن به افق 1404 که در آن تولید فولاد 

۵۵ میلیون تنی ترسیم شده در حوزه تامین ماده اولیه سنگ 
آهن و آهن اسفنجی در زنجیره با مشکل مواجه خواهیم شد. 
باید به این نکته توجه شود که در ابتدای زنجیره باید تدابیری 
اتخاذ شود که خلأهای تولید به پایان زنجیره منعکس نشود 

وگرنه شاهد ظرفیت های خالی در انتهای زنجیره خواهیم بود.
 طرح فولادی مجلس رویکرد کارشناسی ندارد

مهرداد اکبریان رئیس انجمن سنگ آهن ایران در گفت وگو با 
»آرمان ملی« در خصوص دلایل برهم خوردن تعادل در زنجیره 
تولید فولاد می گوید: زنجیره فولاد از بخش های مختلفی 
تشکیل شده که از معادن سنگ آهن آغازشده و تا فرایندهای 
صنعتی تولید شمش و حتی صنایع پایین دستی ادامه دارد. 
اما در شرایط کنونی شاهد نامتوازنی در برخی از بخش ها 
هستیم که عدم توجه به آن روند توسعه ای در سایر زنجیره را 
تحت الشعاع قرار می دهد. وی در ادامه افزود: با توجه به اهداف 
توسعه ای دولت در افق 1404 و تحقق تولید ۵۵ میلیون تنی 
فولاد سالانه به بیش از 18۵ میلیون تن محصولات سنگ 
آهنی نیاز است. این در حالیست که عدم توجه به زیرساخت ها 
و ضعف عملکردی دولت در حوزه های اکتشاف که یکی از 
پر ریسکترین با هزینه های بالا است باعث شده تا با وجود 
برخورداری کشور از ذخایر بالای سنگ آهن متاسفانه امکان 
استخراج مطابق با نیاز صنایع فولادی فراهم نشود . اکبریان 
گفت: از سوی دیگر در سال های گذشته چالش های متعددی 
که در نتیجه حمایت جزیره ای وزارت صمت از صنایع فولادی 
و ایجاد محدودیت های صادراتی حاصل شده میزان تولید و 
فعالیت معادن را تحت تاثیر قرار داده به گونه ای که امکان 
اکتشافات تکمیلی برای بسیاری از معادن به ویژه معادن 
کوچک و متوسط مقیاس سلب شده است و احتمالا در آینده 
نزدیک شاهد حذف تدریجی آنها از چرخه تولید خواهیم بود. 
رئیس انجمن سنگ آهن ایران به ظرفیت تولید بالاتر از نیاز 
کنونی گندله اشاره کرد و گفت: نبود توازن در توسعه باعث 
شده که هم اکنون میزان کنسانتره تولیدی از نیاز کارخانه های 
گندله سازی کمتر باشد و ناچارا واحدهای گندله سازی قادر 

به تولید مطابق با ظرفیت خود نیستند. این فعال حوزه زنجیره 
فولاد به ظرفیت سازی مناسب در تولید شمش فولاد اشاره کرد 
و گفت: احداث واحدهای شمش از روند مناسبی برخوردار بوده 
اما تامین گندله دغدغه اصلی این واحدها را به خود معطوف 
کرده است. وی درباره مازاد آهن اسفنجی گفت: ایران هم  
اکنون عنوان اولین تولیدکننده آهن اسفنجی در جهان شناخته 
می شود و با مازاد نیاز مواجه است البته باید توجه داشت که 
اگرچه میزان ظرفیت سازی آهن اسفنجی مطابق با برنامه های 
توسعه ای صورت گرفته و با مازاد محصول مواجه هستیم اما 
این روند در نتیجه کمبود مصرف داخلی بوده است وگرنه 
کمبود ماده اولیه گندله برای این بخش  باعث می شود تا در افق 
1404 با کمبود آهن اسفنجی مواجه باشیم این در حالیست 
که بازارهای مناسبی در کشورهای همسایه وجود دارد که در 
حال حاضر آهن اسفنجی ایران می تواند سهم قابل ملاحظه ای 
از این بازار را به خود اختصاص دهد اما محدودیت های 
بخشنامه ای عملا بهره گیری از فضای صادراتی را امکان پذیر 
نمی کند. اکبریان در پاسخ به اینکه طرح جامع فولاد مجلس 
و همچنین نقش راه فولاد دولت آیا می تواند راهگشای توسعه 
فولاد و بازگشت تعادل به زنجیره باشد، گفت: طرح جامع فولاد 
مجلس با رویکردی که فعالان صنعتی و معدنی دارند متفاوت 
است. در واقع مجلس باید به وظیفه ذاتی خود در قانون گذاری 
ورود پیدا کند و باید شاخصه های مربوط به تجارت نیز دیده 
شود، بنابراین به نظر می رسد طرح فولادی دولت از رویکرد 
کارشناسی بیشتری برخوردار است. وی در خصوص حذف 
تحریم ها در توسعه بخش معدن  و زنجیره فولاد کشور گفت: 
حذف تحریم  از چند منظر حائز اهمیت است، چراکه در 
ابتدا امکان به روز رسانی تجهیزات معادن را فراهم می کند 
که در چند سال اخیر خود عاملی مهم در افزایش هزینه های 
تولید و کاهش راندمان بوده اند، از سوی دیگر انحصار چین بر 
بازار محصولات معدنی ایران را رفع می کند و زمینه ارتباط 
گسترده فعالان معدنی با سایر کشورها و بازارسازی مناسب 

را فراهم می آورد.

آرمان ملی- بررسی وضعیت تولید در زنجیره فولاد نشان می دهد در برخی از حوزه ها همچون تولید سنگ آهن و کنسانتره با کمبود تولید و در برخی از حوزه ها همچون آهن 
اسفنجی با مازاد تولید مواجه هستیم. در واقع این عدم تعادل در حالی در مهمترین زنجیره تولید کشور سایه افکنده در برنامه ششم توسعه تحقق تولید 55 میلیون تنی فولاد 
برنامه ریزی شده  که از این میزان بالغ بر 30 میلیون تن آن راهی بازارهای صادراتی خواهد شد، به گونه ای که از درآمدهای ارزی فولاد به عنوان جایگزینی برای درآمدهای نفتی 
یاد می شود. موضوعی که به اعتقاد کارشناسان اگرچه دولت و مجلس با درک اهمیت موضوع نسبت به ایجاد طرح جامع فولاد اقدام کرده اند اما  دستیابی به این مهم نیازمند 
رویکرد کارشناسی برای رفع گلوگاه ها و موانع پیش روی تولید در بخش های مختلف زنجیره است و قطعا در قالب طرح های مجلسی فاقد پشتوانه اجرایی محقق نخواهد شد. 
به گفته تحلیلگران حمایت های جزیره ای که در بخش های صنایع فولادی و غالبا از طریق فشار بر حوزه های بالادستی زنجیره رخ می دهد به ضعیف تر شدن توان توسعه ای این 

بخش ها به ویژه سنگ آهن منجر می شود که در نهایت واردات را با وجود ذخایر بالا اجتناب ناپذیر می کند.

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

گــزارش

آرمان ملی: درحالی که کارشناسان به قیمت ۵000 
تومانی خرید تضمینی گندم معترض و معتقدند که دولت، 
قانون و شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک را دور 
زده، مجلس در برابر این اقدام دولت سکوت کرده است. 
تخلفات دولت طی سال های اخیر در اجرای قانون خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی منجر به ورود مجلس به این 
مساله و اصلاح قانون خرید تضمینی محصولات استراتژیک 
شد؛ بر اساس اصلاحی که روی قانون انجام شد، به جای 
شورای اقتصاد، شورای قیمت گذاری متشکل از نمایندگان 
بخش دولتی و بخش خصوصی مسئول تعیین قیمت خرید 
تضمینی محصولات استراتژیک شد. در همین راستا نیز 
شورای مذکور به درخواست تشکل های کشاورزی، نرخ خرید 
تضمینی چغندرقند، دانه های روغنی و چای را اصلاح کرد 
)افزایش داد(. به ادغان دست اندرکاران، افزایش نرخ دانه های 
روغنی دیرهنگام و پس از پایان یافتن فصل کشت بود و به 
همین دلیل در سطح زیرکشت این اقلام تأثیر نداشت اما اقدام 
به موقع در افزایش نرخ خرید تضمینی چغندرقند توانست 
کشاورزان را به کشت این محصول استراتژیک ترغیب کند 
که این مساله وابستگی کشور به واردات طی سال جاری و 
آینده را کاهش خواهد داد. با این وجود دولت به عنوان متولی 
شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک ماه های متمادی 
در برابر درخواست های متعدد تشکل های کشاورزی برای 
اصلاح نرخ گندم مقاومت کرد و سرانجام در حالی که برداشت 
گندم در برخی مناطق کشور آغاز شده بود، موضوع اصلاح 
نرخ گندم در دستور کار شورا قرار گرفت. شنیده ها حاکی 
از آن بود که تشکل های کشاورزی و وزارت جهاد کشاورزی 
پس از بررسی آنالیز قیمت، بر روی نرخ ۵,۵00 تومان توافق 
کرده اند و بر این اساس انتظار می رفت شورای قیمت گذاری 
محصولات استراتژیک به رویه گذشته که جلساتش دوشنبه 
برگزار می شد، درباره نرخ توافق شده تصمیم گیری کند، 
اما منابع آگاه خبر دادند که وزیر جهاد کشاورزی قرار است 
درباره این نرخ، نظر موافق رئیس جمهور را اخذ کند. این در 
حالی بود که طبق قانون باید نرخ مذکور در دستور کار جلسه 
شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک قرار می گرفت و 
دولت از طریق نمایندگانی که در شورا دارد یعنی وزیر جهاد 
کشاورزی، وزیر اقتصاد و رئیس سازمان برنامه و بودجه مواضع 
خود درباره نرخ مذکور را اعلام و به نتیجه رأی گیری تمکین 
کند. با این وجود قیمت گندم در ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت که به ریاست رئیس جمهور تشکیل شده بود، مورد 
بررسی قرار گرفت و در نهایت یک هزار تومان به عنوان »جایزه 
سرعت در تحویل« به نرخ قبلی گندم اضافه کرد. این اقدام 
دولت واکنش های گسترده ای را به دنبال داشت، در همین 
زمینه محمدشفیع ملک زاده، رئیس نظام صنفی کشاورزی 
و منابع طبیعی کشور به مهر گفت: این نرخ منطقی نیست و 
قیمت گندم نباید کمتر از ۵۵00 تومان باشد هرچند که با 
توجه به کاهش عملکرد گندم به دلیل خشکسالی و افزایش 
سرسام آور هزینه های مستقیم و جانبی تولید، قیمت تمام 
شده هر کیلوگرم گندم در سال جاری بیشتر از 8,000 تومان 
برآورد شده است. ملک زاده تاکید کرد: در هر صورت شورای 
قیمت گذاری محصولات استراتژیک باید بر اساس وظایف و 
اختیارات قانونی طی روزهای آتی تشکیل جلسه داده و طبق 
قانون، نسبت به تعیین و اعلام نرخ خرید تضمینی محصول 
گندم و سایر محصولات اقدام مقتضی انجام دهد. همچنین، 
سید جعفر حسینی، مشاور عالی نظام صنفی کشاورزی و 
منابع طبیعی نیز به مهر با اشاره به قانون مجلس برای قیمت 
گذاری محصولات استراتژیک گفت: بر اساس قانونی که 
مجلس به تصویب رساند مسئولیت قیمت گذاری محصولات 
استراتژیک بر عهده شورای قیمت گذاری است و اینکه دیروز 
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، قیمت گندم را 
اعلام کرده مورد قبول نیست و مجلس باید به این مسأله ورود 
کند. در همین راستا کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشاورزی در 
نشستی با خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه تعیین 
قیمت ۵ هزار تومان برای نرخ خرید تضمینی گندم مورد 
رضایت خیلی از تولیدکنندگان نبوده و آنان معتقد هستند 
که قیمت باید حداقل ۵ هزار و ۵00 تومان باشد، گفت: قیمت 
گندم آنالیز دارد و بر اساس آن آنالیز نرخ تمام شده تولید 
مشخص می شود. وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: قیمتی 
که به تصویب رسید عددی بود که بنیاد ملی گندمکاران آن 
را اعلام کرده بود که این بنیاد متشکل از کشاورزان است و ما 
به احترام آنان همین قیمت را در ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت مطرح کردیم که با حمایت رئیس جمهور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه به تصویب رسید. البته این اظهارات 
وزیر جهاد کشاورزی نیز مورد انتقاد عده ای از کارشناسان قرار 
گرفته، چراکه آنان معتقدند بنیاد ملی گندمکاران که خود 
وزارت جهاد کشاورزی آن را ایجاد کرده، بیشتر نماینده دولت 
است یا کشاورز و به نوعی تبانی میان دولت و تشکل های شبه 
دولتی باعث اخذ چنین تصمیمی شده است. در این زمینه 
ارسلان قاسمی، رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون 
ایران در گفتگو با خبرنگار مهر در واکنش به تعیین هزار 
تومان جایزه برای تحویل گندم از کشاورزان اظهار داشت: 
نکته مهمی که در این زمینه باید مورد توجه قرار بگیرد این 
است که تشکل های عضو شورای قیمت گذاری محصولات 
استراتژیک بیشتر از آنکه نماینده کشاورزان باشند نماینده 
دولت در این شورا هستند. او اضافه کرد: بنیاد ملی گندمکاران 
ایران، تشکلی است که وزارت جهاد کشاورزی آن را ایجاد 
کرده و دفتر این تشکل در ساختمان وزارت جهاد کشاورزی 
و در طبقه معاونت زراعت است همچنین مدیرعامل اتحادیه 
مرکزی تعاون روستایی و کشاورزی ایران توسط سازمان 
مرکزی تعاون روستایی تعیین می شود و دفتر نظام صنفی 
کشاورزی و منابع طبیعی نیز در ساختمان این سازمان است. 
قاسمی تاکید کرد: ما در زمان تشکیل شورا نیز این هشدارها را 
داده بودیم اما متأسفانه چندان مورد توجه قرار نگرفت و الان 
نتیجه این شده که بخش خصوصی واقعی نقشی در قیمت 
گذاری ندارد و تشکل هایی در آن دخیل اند که یا تحت کنترل 
دولت هستند و یا دولت آنها را به وجود آورده است. او تصریح 
کرد که مجلس باید ترکیب اعضای شورای قیمت گذاری 
محصولات استراتژیک را مورد بررسی قرار دهد و اصلاح کند و 
بخش خصوصی واقعی در این شورا حضور یابد؛ چراکه اعضای 
فعلی شبه دولتی هستند و بیشتر از آنکه نماینده کشاورز 

باشند، نمایندگان وزارت جهاد کشاورزی هستند.

»آرمان ملی« گزارش می کند:

عدمتوازنتوليدفولادراآبمیكند
   توازن زنجیره فولاد در گرداب حمایت های جزیره ای

سکوت مجلس در برابر اقدام دولت
دست دولت و مجلس در یک کاسه!


